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3. Philosophy and System Cybernetics.

From Aristotle to Descartes, philosophy and science were not separated. But later, and chiefly by Newton and Kant, they came to be separated. While science has become empirical knowledge, philosophy has established itself as metaphysics. Then, while science has been mainly related to the material world and expected to serve for economic and technological ends, philosophy seemed to form its own world detached from the material world. Thus, it looks like now as if there still remains that Cartesian dualism. What system cybernetics dares to challenge is this dualism. It is noteworthy that there is an outstanding nature common to the two regions separated by the dualism. This can be made clear by examining reductionism.

Modern science is often characterized by reductionism. It prescribes reduction of the whole into its most basic elements. Descartes proposed to apply this most rigorously for certain philosophical reasons. I should like to put my own interpretation here from what I think a sort of system cybernetic point of view. Let's consider from two aspects.

The first is a philosophical or epistemological one. In this aspect, I regard reductionism as a method to be expected to gain a complete understanding and explanation of every object. This method seems to me to promise, in advance as it were, to banish ambiguity and to give us intellectual satisfaction. Man perhaps feels anxiety without it. In this sense, reductionism is a tool employed to give modern man feeling of safety and satisfaction.

The other aspect is practical or industrial. If we are able to know the constituent units of a complex whole, we are in a position to construct it. Really, it must be quite indispensable and perhaps the most reliable means to make what we want to have. Actually, admirable results have already been attained by this way. One of the most successful and outstanding examples of this is genetic engineering where the discovery of genes enables us to manipulate reproduction and growth of organisms.

Needless to say, system cybernetics adopts a holism, though it never denies reductionism entirely. It tries to see an object as a system. Moreover, I have to emphasize here that, in system cybernetics, self thinks himself as a system and sees both himself and its object similarly as systems. At the same time, it also acknowledges that the self is never able to leave the observed world and stand completely outside the world. From this viewpoint, reductionism looks like a typical modern way of thinking. For, it is firmly believed that reductionism can succeed in discovering the laws which determinately specify the behaviors of all the constituent elements of the objects, and it enables us to manipulate the objects as we please. We are also allowed to intervene the world or detach from it as we like. These typically modernistic thoughts can be found not only in econo-technological regions but also in philosophical regions. Thus, it shows a sort of parallelism between econo-technological way of thinking and philosophical or metaphysical way of thinking. 

System cybernetics, not only receiving the rich results attained by modern science but also producing new results in the field of science of systems and information, pays a special attention to the problem of relation between subject and object, and between mind and matter. It seems to be unavoidable to think mind quitely related to matter, if we know that software of a computer cannot work at all without its hardware as a physical existence. The same relation holds between mind and body or brain. Not only mind cannot get rid of material constraints but also the mind requires matter as indispensable condition for its operations.
4. Post-Modernity in System Cybernetics

In this section, post-modernity of system cybernetics as summarized by me will be presented. I know some critical comments on the concept of post-modernity made by authors including I. Hacking. Some authors criticize post-modernism by saying that it is polluted by commercialism. I think the concept of post-modernity is important and cannot agree with critics who dislikes it because of its connection to commercialism. In my opinion, what is polluted by commercialism is not post-modernism but modernism.

Whether concerned with commercialism or not, remember that system cybernetics requires a relational way of thinking according to which nothing should be considered and evaluated without taking into account its relation to others and the situation where it finds itself. Everything including economics and technology cannot be judged good or bad independent of its relation and the situation. Then post-modernity of system cybernetics can be found in the concepts such as balance, degree, and moderation. So, post-modernism of system cybernetics seeks for adequate way and moderate degree of development of economy and technology, rejecting the absolute reliance on technology and economics. 

At any rate, the concept of post-modernism is not so simple and clear. Then, I will try to bring out the contrast between modernism and post-modernism in the following way. It shows what I think post-modernism is.
	modern
	post-modern

	* on theory of science aiming at prior establishment of methodology, at least in principle (as in philosophy of science)


	start with the achievements attained by modern science (as in system cybernetics as naturalized philosophy and philosophized science)



	distinction of science from non-science... demarcation by Popper


	boundary of science made by science itself (autopoiesis theory of science)



	how to explain scientific activities


	how to make effective use of scientific knowledge



	* on way of knowing objects seek after the ultimate elements (to manipulate or explain) life is nothing but the sum of genes


	see everything as a system (for taking care of a system) quark, water flea, jaguar and we are all systems



	isolation, purification, and estimate independent of context
	degree, balance, and moderation



	*on other aspects thinking activity considered in the sphere of software and virtual world


	neuro-computer model of thinking connected to material and bodily sphere



	unrestricted expansion of investigation and conquest of the world


	sense of thanks and awe through scientific knowledge



	illusionary belief in economy and technology
	moderate and well-balanced development of economy and technology



	Harrodian, Samuelsonian economics


	Georgescu-Roegenian economics



	selfish gratification of pleasure and curiosity with no reservation


	observing myself from outside and observing others from their inside




Conclusion

We are systems, but peculiar systems as human beings. Among many properties unique to human beings, the most characteristic seems to be their ability of self-examination. I hope that philosophy will co-work with science and system cybernetics so as to make us see and examine what techno-economic inclination of modern ages makes invisible to us.
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3. Философия и кибернетика системы.

Начиная с времён Аристотеля и до Декарта философия и наука были одинаковыми предметами. Но позже, в первую очередь благодаря Ньютону и Канту, они разделились. В то время как наука стала эмпирическим знанием, философия зарекомендовала себя со стороны метафизики. Затем, когда наука, в основном, была связана с материальным миром и должна была служить экономическим и технологическим задачам, философия, казалось, формировала свой собственный мир, отделенный от материального. Из-за этого кажется, будто сегодня всё еще существует Декартовый дуализм. Какая кибернетика системы осмелится бросить вызов, та и будет этим дуализмом. Примечательно, что здесь есть яркая сущностная черта, общая для двух разделенных дуализмом сфер. Её можно увидеть, сделав анализ редукционизма.

Современная наука часто характеризуется редукционизмом. Он предусматривает сокращение целого в его самых основных элементах. Декарт предложил применять это в строго научных рамках для определенных философских оснований. Я хотел бы представить здесь свою собственную трактовку с точки зрения некой кибернетики системы. Рассмотрим две её стороны.

Первая - философская или гносеологическая. Я считаю, что в этом аспекте, редукционизм является методом, в котором предполагается получить полное представление и описание каждого объекта. Этот метод, как мне кажется, обещает заранее, так сказать, покончить с неопределенностью и дать нам интеллектуальную удовлетворенность. Человек, возможно, чувствует беспокойство без неё. В этом смысле, редукционизм - это инструмент, используемый, чтобы обеспечить современному человеку чувство безопасности и удовлетворенности.

Другой аспект - практический или производственный. Если мы способны знать составные части сложного целого, то мы в состоянии построить его. По идее, это должен быть очень важный и, пожалуй, самый верный инструмент, для того, чтобы сделать то, что мы хотим иметь. На самом деле, в этом аспекте уже были достигнуты замечательные результаты. Одним из самых успешных и ярких примеров этого является генная инженерия, где обнаружение генов  позволило нам управлять размножением и ростом организмов.

Излишне говорить, что кибернетика системы внедряет метод холизма, хотя и не отрицает полностью использование редукционизма. Редукционизм пытается обозначить объект как систему. Кроме того, я должен подчеркнуть, что в кибернетике системы эго воспринимает себя как систему и представляет как себя, так и ее объект аналогичным образом как системы. В то же время признается, что эго никогда не сможет выйти из позиции наблюдателя и оказаться полностью за пределами мира. С этой точки зрения, редукционизм выглядит как типичный современный способ мышления, так как решительно утверждается, что редукционизм может преуспеть в раскрытии законов, которые точно определяют поведение всех составных элементов объектов, и это позволяет нам обращаться с объектами так, как нам заблагорассудится. Нам также можно вмешиваться в мир, или отключаться от него, как нам необходимо. Эти типичные модернистские мысли можно найти не только в экономическо-технологических областях, но и в философских. Таким образом, это показывает своего рода параллелизм между экономическо-технологическим мышлением и философским или метафизическим способом мышления. 

Кибернетика системы, которая не только получает богатые результаты, достигнутые современной наукой, но и достигает новых результатов в области науки и информационных систем, уделяет особое внимание проблеме отношений между субъектом и объектом, а также между сознанием и материей. Кажется неизбежным считать, что сознание полностью относится к материальному, если учесть, что программное обеспечение компьютера не может работать без своего аппаратного оборудования как физической базы для существования. То же соотношение существует между сознанием и телом или мозгом. Сознание не только не может избавиться от ограничения материи, но нуждается в нём как в обязательном факторе для осуществления своей деятельности.

4. Постмодернизм в кибернетике системы

В этом разделе будет представлен постмодернизм кибернетики системы, который я обобщил. Я знаю некоторые критические замечания авторов по концепции постмодернизм, в том числе И.Хэкинга. Некоторые авторы критикуют постмодернизм, считая, что он загрязнена меркантильности. Я думаю, что концепция постмодернизма является важной и не может совпадать с мнениями критиков, которые не принимают его из-за связи с меркантилизмом. На мой взгляд, засорён меркантильностью не пост-модернизм, а  именно модерн.

Касается ли меркантилизма кибернетика системы или нет, помните, что она требует релационной точки зрения, согласно которой ничто не может рассматриваться и оцениваться без учета его отношения к другим и ситуации, в которой оказался этот предмет. Все, включая экономику и технические науки нельзя судить хорошо или плохо, вне зависимости от их отношений и ситуации. Тогда постмодернизм кибернетики системы можно найти в таких понятиях, как баланс, степень и меру. Таким образом, постмодернизм кибернетики системы ищет адекватные пути и умеренную степень развития экономики и техники, отказавшись от абсолютной зависимости от технологии и экономики. 

В любом случае, в концепции постмодернизма не все так просто и понятно. Поэтому я постараюсь выделить отличие между модернизмом и постмодернизмом в следующей таблице. Она показывает, как я понимаю пост-модернизм.

	Модернизм
	Постмодернизм

	* в соответствии с теорией науки для предварительного создания методологии, по крайней мере, теоретически (как и в философии науки)

отличия науки от не-науки... ограничение Поппер

как объяснить научную деятельность
* на пути познания стремление объекты к конечным элементам жизни (управлять или объяснять) есть только совокупность генов

выделение, очищение и оценка независимы от контекста

*по другим аспектам мыслительная деятельность рассматривается в сфере программного обеспечения и виртуального мира

неограниченное расширение исследования и завоевания мира

иллюзорная вера в экономику и технологии

экономика Харрода и Самьюэлсона
эгоистичное наслаждение от удовольствия и любопытства без каких-либо сомнений
	начнем с достижений современной науки (как в кибернетике системы в качестве натурализованной философии и философскую науки)

границы науки сделаны самой наукой (теория самосоздания науки)

как эффективно использовать научные знания

видеть все как систему (наблюдая за системой) кварк, водяная блоха, ягуар и мы все являемся системами
степень, баланс и умеренность

нейро-компьютерные модели мышления связаны с материальной и телесной сферами
чувство благодарности и благоговения путём применения научных знаний
умеренное и сбалансированное развитие экономики и технологии

экономика Джеорджеску-Регена 

наблюдение за собой со стороны и наблюдение за другими изнутри них


Заключение

Мы являемся системами, но конкретными системами, в качестве людей. Среди многих свойств, уникальных для человека, наиболее характерной представляется способность к самоанализу. Я надеюсь, что философия будет работать совместно с наукой и кибернетикой системы, чтобы заставить нас увидеть и изучить, какое техническо-экономическое направление современной эпохи делает невидимо для нас.

